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Da detpåfemtitalletblegittkonsesjon til utbyggingavUldalsvassdragetforkraftproduksjon, 
vardetikkefokus på laksen i vassdragetnedenfor Hanefossen. Pådentiden begynte 
laksebestanden i Tovdalselvaåforsvinnepågrunn avsurnedbør. I begynnelsen av 
sekstiårenevarlaksen sågodtsom borte. Detteervel grunnen til atlaksen ikkefikk noe 
plassi konsesjonen, som den gang blegittforen periodepåfemti år. Resultatetblederfor 
atutbyggeren kunne kjørekraftverketsom detpassetdem ogdermed avgjøremyeav 
vannføringen ielva nedstrøms Herefossfjorden. 

På80 og90talletbledetarbeidetforatelvenepå Sørlandetkunnekalkestil en 
vannkvalitetsom gjordedetmuligforlaksen å kommetilbake. Vårelv, Tovdalselva, ble med 
i kalkingsprogrammetogfullkalkingstartetopp i 1996. Dermed begynteeteventyrfoross 
som haddevokstopp medatlaksen forsvantfraelva. Vedreetableringavlakssom starteti 
97tokdetikkelangtidførdeførstelakseneblefisket. Fremtil i daghardetblittf isketmye 
laks. Årsfangsteneharvariertmyefra265kgtil ca3000kg. Laksebestanden harværtgod 
oggytebestandsmæletforelva ernådd i mangeårallerede. Detteersværtgledelig. 

NedreTovdal fiskelagmeneratnåsom samfunnetharbevilgetveldigmangemillioner 
kronerogden kjempestoredugnadsinnsatsen som ergjortforatlaksen skullekomme 
tilbake, må den få høyprioriteti konsesjonen. Laksen som erentruet, rødlistetarthar 
nasjonalthatten sværtnegativutviklingdesenereår. Sørlandselveneerhersentralei å 
bevarearten ogharhatten positivutviklingidesenereåretteratomfattendekalking 
nøytraliserteden surenedbøren. Tovdalselvavaren historiskgod lakseelvogblevurdert 
blantde bestei Norge. Laksen måfåen avgjørende innflytelsepå hvordan produksjonen og 
vannføringen fra Hanefossen og Uldalsvassdragetskal foregå. Stortsettkan produksjonen 
skjeetterkraftprodusentensønske. Ved lavvannføringi Tovdalselvaforventervi at 
kraftprodusenten haransvarforatvannføringen ikke blirsåliten atproduksjonen avlaks 
blirskadelidende merenn høystnødvendig. 

UNI research utarbeideti 2013 en rapportforAgder Energisomvi harforholdtosstil 
vedrørendeminstevannføringogskadeomfang, Detviktigsteforosseratminstmuligav 
produksjonen avrogn oglaksungerskal gåtaptpågrunn avvannføringen i elva. Den 

utarbeidede rapporten konkluderte med aten vannføring ned mot7,5m 3 /sekved Flaksvann 



medførte moderate skader, men fra 7,Sm 3 /sek og nedover steg skadene betydelig. 

Skadene blirpåførtved atstrandlinjen og dermed oppvekstog gyteområder blir 

tørrlagt. Om vinteren vil derfor rogn og laksungergå taptved frysing/tørking. Om 

sommeren vil kulper langs stranda bli dødsfellerforyngel og laksunger. Det eretsterkt 

ønskelig at det blir utført, en oppdatertdetaljertundersøkelse avforholdet mellom 

vannføring og skadeomfang på laks. 

Agder Energi og Nedre Tovdal fiskelag inngikk en muntlig avtale for mange årsiden. 

Avtalen gikk utpå atAgder Energi skulle frivillig styre produksjonen slikatvannføringen 

i Flaksvann skulle være minimum 7,5m 3 /sek. Dette harde klartå overholde med kun 

noen få unntak nårdetharvært ekstremtlite nedbør. Dette viserat kravom 

minstevannføring på 7,5m 3 /sekvil være mulig hele åretdersom vann fra magasinene 

kan brukes litt merfrittved disse ekstremetilfellene. 

Nårdetgjelderstranding om sommeren etterat rogn erklekketvil detvære mulig å 

utførefysisketiltak i strandsonen slikatdetikkedannes kulper, men atstrandsonen vil 

være mest mulig selvdrenerende utmotelveløpet. 

A-energi foreslåren minstevannføring på 3,5m 3 /sek gjennom hele året, Vi menervil 

væreveldig beklagelig og galtom den grensen skulle bli gjeldende. Resultatetaven slik 

grensevil medføreatdetliggeretstortskadepotensial forvannføringer mellom 

3,5m 3 /sek og 7,5m 3 /sek. Vi husker hertilbaketil tiden da effektkjøring ble benyttet uke 

foruke. Hverweekend kunne da vannføringen falle raskttil godtunder7,5m 3 /sek. 

Våreforslag til atden reviderte konsesjonen kan utarbeides med følgende punkter : 

Forslag 1 : I perioden fra gyting til rogna erklekketca. november- 15.juni erdet 

kravatkraftprodusenten sikreren minstevannføringved Flaksvann på 7,Sm 3 /sek. Dette 

harstor betydning forreproduksjonen avlaksog erfaringen med den muntlige avtalen 

mellom Agder Energi og Nedre Tovdal fiskelag viseratdette ermulig. 

Forslag 2 : Resten avåretmå detfinnes etkravtil minstevannføring ved Flaksvann. 

Nedre Tovdal fiskelag forventeratdenne skal være7,5m 3 /sek. I ekstremt nedbørsfattige 

sesongerforstårvi atdetervanskelig å opprettholde dette kravet. Nedre Tovdal fiskelag 

ønskeratde storevannmengdene som holdestilbake i magasinene skal benyttes i slike 

situasjoner. Vi håperatvannføringen i lakseførende elvestrekning kan bli prioritertpå 

bekostning avtørrlagte strenderi magasinene. 



Forslag 3 : Dersomvannføringen nærmersegellererunder7,5m 3 /sekved Flakksvann, 
må kraftprodusenten produsereslikatvannføringen ved Flakksvann holdesmestmulig 
stabil. Dette forå sikreattørrlegging avstrandsonen skjerså sjeldent som mulig. 

Forslag 4 : Lokkeflommer ifiskesesongen. Detteerønskelig dersom vannføringen ikke 

blir lavereenn 7,Sm 3 /sekfør og etter lokkeflommen. Dersom minstevannføringen settes 

lavereenn 7,Sm 3 /sekvil det bli stranding ved hver lokkeflom. De som satserpå 

fisketurisme og selvfølgelig alle som ønskerå fiske eravhengige avat deter gode 

fiskeforhold i sesongen. Lokkeflommerførertil bevegelse i elva og laksen blir mer 

bitevillig og erderforsværtønskelig. 

Nedre Tovdal fiskelag håper laksen fården prioriteten den fortjenerved denne 

revisjonen. Den Atlantiske laksen eren truetartsom harveldig storverdi for 

allmenheten og fordesom ønskerå utnytte laksen i næringsøyemed. 

Vi måallegjørevårtbesteforå bevareden Atlantiskelaksen ! 

Med vennlig hilsen 

Nedre Tovdal fiskelag 

v/ Jørgen Birkenes 
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